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Protokół IV/24 
z IV Sesji IX Kadencji Rady Gminy Raczki  

odbytej w dniu 18 września 2024 r. w godzinach 1000- 1050 
w Sali widowiskowo – koncertowej w Raczkach ul. Plac Kościuszki 37, 16-420 Raczki 

 

Obradom przewodniczył Romuald Kwiatkowski - Przewodniczący Rady Gminy Raczki. 
Radni obecni na sali obrad: 
1. Bucka Agnieszka 
2. Bujno Ewa 
3. Drażba Daniel 
4. Drażba Roman 
5. Faltyn Marcin 
6. Król Jan 
7. Krzykwa Janusz 
8. Kwiatkowski Romuald 
9. Nowikowski Karol 
10. Ostrowski Stanisław 
11. Renowicki Henryk Władysław 
12. Sutuła Antoni 
13. Szyłak Jarosław 
14. Tylman Artur 
15. Więcko Ewa 
Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 
 

Ponadto w obradach uczestniczyli: 
Zastępca Wójta Gminy – Pan Andrzej Wojnowski 
Skarbnik Gminy – Pani Agnieszka Grzędzińska 
Radca prawny – Pan Jerzy Lewczuk 
Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji - Pan Mariusz Zalewski 
Inspektor ds. obsługi Rady Gminy – Pani Danuta Grabowska 
Delegat Podlaskiej Izby Rolniczej – Pan Mariusz Putra 
Delegat Podlaskiej Izby Rolniczej – Pan Jarosław Szyłak 
Sołtysi w liczbie w liczbie 25 osób (w tym 4 radnych gminy) – listy obecności stanowią załączniki nr 
2–3 do protokołu. 
 

Pkt 1. Otwarcie obrad i powitanie gości. 
 

Sesję otworzył Przewodniczący Rady Gminy Romuald Kwiatkowski wypowiadając formułę: 
 

„Otwieram IV Sesję Rady Gminy Raczki”. 
 

Powitał przybyłych na sesję Rady Gminy Raczki gości: Zastępcę Wójta Gminy, Skarbnika Gminy, 
Kierownika Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji, Delegata Podlaskiej Izby Rolniczej, Państwa 
Radnych, Państwa Sołtysów, pracowników Urzędu Gminy i wszystkich przybyłych na Sesję. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Romuald Kwiatkowski poprosił wszystkich o powstanie i uczczenie 
minutą Wczoraj minęła 85 rocznica napaści Związku Radzieckiego na Polskę. 
Chciałbym, abyśmy te wydarzenia uczyli chwilą ciszy.. 
 

Pan Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że na ustawowy skład zgodnie z listą obecności  
w obradach uczestniczy15 radnych, w związku z tym obrady Rady Gminy są prawomocne. 
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Pkt 2. Przyjęcie porządku obrad. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Romuald Kwiatkowski – poinformował, że porządek obrad sesji Radni 
otrzymali w zawiadomieniu o zwołaniu sesji z dnia 09.09.2024 r. wraz z materiałami do poszczególnych 
punktów.  
Zapytał radnych, czy wnoszą uwagi, propozycje zmian do przedstawionego porządku obrad. 
Do porządku obrad nie zgłoszono uwag, wobec czego Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie 
porządek obrad. W wyniku głosowania jawnego 15 głosami „za” został przyjęty przez Radę Gminy 
następujący porządek obrad IV Sesji Rady Gminy Raczki: 

1. Otwarcie obrad i powitanie gości. 
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z obrad III Sesji Rady Gminy. 
4. Interpelacje i zapytania Radnych (składane w formie papierowej), wolne wnioski Radnych. 
5. Sprawozdanie Wójta z działalności w okresie międzysesyjnym. 
6. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla Gminy Białowieża  

z przeznaczeniem na zakup samochodu specjalnego dla OSP Białowieża. 
7.  Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Raczki na 2024 r. 
8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Raczki na lata 2024– 2027. 
9. Przedstawienie założeń do projektu budżetu i kierunków polityki społeczno-gospodarczej na 2025 

rok. 
10. Odpowiedzi na zapytania Sołtysów, wolne wnioski Radnych i mieszkańców, oświadczenia. 
11. Zamknięcie sesji. 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 3.Przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Romuald Kwiatkowski – poinformował, że protokół z III Sesji Rady 
Gminy wyłożony był do wglądu w Urzędzie Gminy, jak również projekt protokołu został udostępniony 
na stronie BIP Urzędu Gminy Raczki. Pan Przewodniczący zapytał, czy są uwagi do protokołu  
z poprzedniej sesji tj. III Sesji Rady Gminy Raczki. Radni nie zgłosili uwag do protokołu. 
Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie protokół z obrad III sesji Rady Gminy Raczki.  
W wyniku głosowania jawnego protokół Nr III/24 został przyjęty jednogłośnie przez Radę Gminy 
15 głosami „za” przez Radę Gminy. 
Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 4. Interpelacje i zapytania radnych (składane w formie papierowej), wolne wnioski Radnych. 
 

Nie zostały wniesione interpelacje i zapytania radnych w formie papierowej. 
 

Radna Pani Ewa Bujno - w imieniu własnym, Radnych Gminy i mieszkańców chciałabym złożyć 
serdeczne podziękowania dla Wójta Gminy Raczki, jak i jego Zastępcy za dołożenie wszelkich starań  
i uruchomienie punktu poboru krwi w Raczkach. Bardzo serdecznie dziękujemy. 
 

Radny Pan Daniel Drażba – przedstawił prośbę od mieszkańców o uzupełnienie struktury drogi 
powiatowej z tego względu, iż droga na wiosnę jest podlewana bardzo mocno, rozpływa się dosłownie, 
bo woda z pól napływa na tą drogę z gruntów i powoduje całkowicie rozmycie tej drogi i jest 
nieprzejezdna. Wniósł, że do tej pory pomimo próśb i wniosków do Starostwa, także również do Rejonu 
dróg, nie została poprawiona. Poprosił Pana Wicestarosty i Pana Marcina, jako reprezentantów naszej 
gminy, żeby na najbliższej sesji przedstawić problem i poprosić, o co najmniej wyżwirowanie tej drogi  
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i podniesienie jej w potrzebnych miejscach do poziomu takiego, by nie została zalewana ponownie na 
wiosnę. 
 

Radna/Sołtys Pani Ewa Więcko – zapytała, czy jest coś wiadomo w sprawie tej, co ostatnio zgłaszałam  
o bezpieczeństwo tam w miejscowości Stoki na tym zakręcie?  
Wniosła o przekazanie sprawy do Starostwa, bo tam w Kuriankach Pierwszych są krzaki, jeździ busik  
i tam wiem, że jest problem z mijaniem się, to też tak dobrze by było, żeby Starostwo pobudzić, żeby ta 
droga w końcu została zrobiona, bo już tyle czasu czekają, nie mogą się doczekać. 
Wniosła, że jest potrzebny przystanek w Kuriankach Pierwszych. 
 

Zastępca Wójta Gminy Pan Andrzej Wojnowski – poinformował, że będzie dokonany zakup nowych 
wiat przystankowych i pewnie wraz z sołtysami zostanie ustalone, gdzie ten przystanek jest potrzebny. 
Wniósł, że należy uregulować dowożenie prze gminę, ponieważ nie może być tak, że bus szkolny staje 
przy każdym domu, czy, że gdzieś tam zajeżdża na podwórko. Wszystkie problemy dotyczące 
dowożenia wynikają z tego, że my, jako mieszkańcy przyzwyczailiśmy się do wygody. Stwierdził, że 
kiedyś tak było, że jako uczniowie mieliśmy i pod górę, i pod wiatr, w śniegu, żeśmy chodzili i przeżyli, 
a teraz wygląda na to, że Gmina musi płacić, akurat mam dane o dowożeniu, bo dziecko nie może 
przejść 100 metrów do przystanku. Wniósł, że zostaną ustawione przystanki w takich miejscach 
optymalnych i z tych przystanków dzieci busik będzie odbierać. Stwierdził, że szczególnie z rana, żeby 
to dowożenie zorganizować tak, że będzie normalny rozkład jazdy. Godzina ta i ta, busik ma podjechać 
plus minus 2 minuty, 3 minuty i wtedy będzie wszystko w porządku. Dzieci, ich rodzice będą mieli 
wiedzę, że o tej godzinie kierowca dojedzie do tego przystanku.  
 

Radna/Sołtys Ewa Więcko – wniosła, że było dużo skarg na temat BOS-u z tego względu, że jak się 
rozpoczął rok szkolny, to po prostu rodzice nie byli poinformowani, o której ten autobus będzie, gdzie 
ten autobus będzie, która trasa i to z tym, co trzeba zrobić, bo oni mają nasze telefony rodziców  
i powinno być ta informacja wysłana dla rodziców, a tego nie było ani z żadnej strony wysłane. 
 

Zastępca Wójta Gminy Pan Andrzej Wojnowski – wniósł, że rodzice mieli zostać poinformowani o tym. 
Nie wie nic w tej kwestii. Stwierdził, że należy uporządkować rozkład jazdy kierowców  
w szczególności z rana: przystanek taki a taki, godzina ta i ta, podjeżdża busik i odbiera dzieci. 
Dowożenie popołudniu jest bardziej skomplikowane, ponieważ dzieci różnie kończą zajęcia, więc tutaj 
nie damy tego rady zrobić, ale, co z rana jest, to myślę, że tak to usystematyzujemy, żeby nie trzeba było 
dzwonić do osób, kiedy i co, tylko po prostu to będzie informacja podana i na stronie szkoły czy na 
stronie gminy. Jeśli w ten sposób to rozwiążemy i uporządkujemy, to nie będzie z tym w przyszłości  
w ogóle żadnego problemu. 
 

Pkt 5. Sprawozdanie z działalności Wójta z pracy w okresie międzysesyjnym. 
 

Zastępca Wójta Gminy Pan Andrzej Wojnowski – poinformował, że sprawozdanie z działalności Wójta  
i pracy Urzędu w okresie międzysesyjnym było szczegółowo omówione na posiedzeniu Komisji Rady. 
 

Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji Pan Mariusz Zalewski – przedstawił 
realizowane inwestycje w okresie objętym sprawozdaniem, tj.: 
- Rozbudowa z przebudową drogi gminnej. Dobiega końca realizacja przebudowy drogi gminnej w tzw. 
Ogrodnikach. Wspomniał, że zaistniała taka sytuacja, że po wylaniu nawierzchni betonowej drogi 
wykonawca odwleka w czasie wykonanie poboczy, co utrudnia mieszkańcom poruszanie się po niej. 
Gmina nie otrzymała w tej kwestii żadnych informacji, wyjaśnień. Przeprosił mieszkańców za wynikłe 
utrudnienia i zapewnił, że cały czas jest apelowane do wykonawcy o jak najszybsze wykonanie tych 
poboczy, bo wiemy, że jest tam duże utrudnienie zwłaszcza z minięciem się, bo 18 cm betonu 
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nawierzchni powoduje, że zjazd na pobocze stanowi duże zagrożenie. Po wykonaniu tego zadania 
przejdziemy do odbioru tej inwestycji. 
- Rozbudowa drogi w miejscowości Koniecbór wraz z budową mostu przez rzekę Szczeberka. Most jest  
w tej chwili na etapie budowy, w tym roku powinien zostać most zakończony a w następnym roku 
zostanie wykonana sama droga prowadząca do mostu i za mostem.  
- Rozwój gospodarki wodno-ściekowej na terenie gminy wraz z rozbudową infrastruktury odnawialnych 
źródeł energii. Plac budowy został przekazany z uwagi na to, że zazwyczaj w okresie letnim, okresie 
wrześniowym woda jest bardzo potrzebna i dlatego wstrzymaliśmy się z przekazaniem tego terenu 
budowy aż do tego momentu, żeby jak najmniej było to uciążliwe. Planowane wykonanie tej inwestycji 
jest do kwietnia następnego roku. 
- Budowa i przebudowa publicznie dostępnego samorządowego parku w ramach likwidacji barier 
została już, czyli tzw. fontanna, została podpisana umowa, został przekazany teren budowy. Inwestycja 
będzie wykonana do maja następnego roku. W tym roku będzie wykonany tylko zbiornik, urządzenia 
techniczne przy fontannie, więc nie powinno być jakichś dużych utrudnień. Natomiast, jeżeli będą się 
pojawiały jakiekolwiek utrudnienia z dostępem do Urzędu Gminy, to na pewno pojawi się dużo 
wcześniej stosowna o tym informacja. 
- Rozbudowa drogi Wierciochy – Szczodruchy. Inwestycja już została rozpoczęta, jest bardzo krótki 
termin wykonania zadania, tj. do 29 listopada br. Wykonawca twierdzi, że prace w tym terminie zostaną 
zakończone i nie będzie konieczności przedłużania terminu. 
- Budowa instalacji gazu ziemnego do budynku Gminnego Ośrodka Kultury w Raczkach oraz budynku 
Urzędu Gminy Raczki. Teren budowy został przekazany. Wykonawca twierdzi, że zrobi to bardzo 
szybko. Wniósł nadzieję, iż tak będzie, bo szczególnie chodzi o Gminny Ośrodek Kultury, gdzie 
odbywają się cały czas zajęcia, bo jako urząd to sobie jeszcze poradzimy, jeżeli by nie zdążyli wykonać. 
Wniósł, że jeżeli chodzi o budynek GOK, to w GOK-u jest duża strata ciepła i okres zimowy jest dla 
GOK-u strasznie trudny, więc duży nacisk daliśmy na to, żeby w pierwszej kolejności została wykonana 
instalacja w budynku Gminnego Ośrodka Kultury. 
- Remont budynku Szkoły Podstawowej w Raczkach, tam są 2 części. Pierwsza część budowa instalacji 
gazu ziemnego, w tym roku na pewno nie ma możliwości wykonania, dlatego że jest tam dość duży 
kocioł specyficzny i sama dostawa tego kotła nastąpi powyżej trzech miesięcy, więc nawet nie 
zmuszaliśmy wykonawcy, żeby podjął próbę podłączenia jeszcze w tym roku. Jeżeli chodzi o elewację  
i pozostałą małą architekturę, wykonawca musi się nawiązać także do gazu ze względu na to, że dopiero 
po demontażu obecnych kominów będzie możliwość czyszczenia elewacji i wykonania tej elewacji, 
dlatego tu prace mogą troszkę później się skończyć. 
Wniósł, że budowa nowego placu zabaw, ogrodzenia i siłowni powinna ruszyć lada chwila. 
- Modernizacja infrastruktury wodociągowej to są dodatkowe elementy, które mają na celu poprawienie 
dostępności wody, m.in. części Moczydły w tamtą stronę. Będzie budowa nowego zbiornika, ale 
dodatkowo w Wierciochach i poprawa hydroforni w Raczkach. 
- Wymiana oświetlenia na terenie Gminy Raczki, tj. wymiana opraw sodowych na ledowe. Wniósł, że 
jest to na etapie wyłonienia wykonawcy.  
Sprawozdanie z działalności Wójta z pracy w okresie międzysesyjnym – stanowi załącznik nr 4 do 
protokołu. 
 

Radni nie wnieśli zapytań, uwag do sprawozdania z działalności Wójta. 
 

Pkt 6. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla Gminy 
Białowieża z przeznaczeniem na zakup samochodu specjalnego dla OSP Białowieża. 
 

Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Grzędzińska – poinformowała, że została podjęta decyzja o udzielenie 
pomocy finansowej dla Gminy Białowieża z przeznaczeniem na zakup samochodu specjalnego dla OSP 
Białowieża, który będzie wykonywał zadania z zakresu ochrony pożarowej, prowadził akcje ratownicze 
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na terenie Gminy Białowieża, która leży w strefie przygranicznej. Zabezpieczenie tej strefy ważne jest 
dla całego regionu. I, aby móc z budżetu udzielić takiej pomocy, koniecznie jest podjęcie oddzielnej 
uchwały tej o pomocy finansowej. 
 

Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji Pan Mariusz Zalewski – wniósł w kwestii 
uzupełnienia wypowiedzi Pani Skarbnik, bo to może tak dość dziwnie wyglądać, że Gmina pomaga  
w zakupie samochodu dla nie naszej jednostki, tylko dla jednostki z Białowieży. Natomiast związane to 
jest z tym, że jednostka OSP ma samochód, który dla naszej Gminy się przyda, a dla nich się nie przyda. 
Więc dzięki temu, że pomożemy im, w zamian dostaniemy samochód dla naszej jednostki. Także to nie 
jest tak, że po prostu pomagamy komuś, ale przy okazji pomagamy dla naszej jednostki, której 
samochód nie nadaje się już właściwie praktycznie do użycia i konieczny byłby zakup tego samochodu, 
a koszt tego samochodu to jest koszt rzędu pewnie 700-800 tysięcy, więc dzięki temu będziemy mieli 
używany, ale w pełni sprawny. 
 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Ewa Bujno – poinformowała, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Jarosław Szyłak – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski poddał pod głosowanie projekt uchwały. Za przyjęciem 
uchwały głosowało 15 radnych, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  
Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
Rada Gminy jednogłośnie podjęła UCHWAŁĘ Nr III/26/24 w sprawie udzielenia pomocy 
finansowej dla Gminy Białowieża z przeznaczeniem na zakup samochodu specjalnego dla OSP 
Białowieża – stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 
 

Pkt 7. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Raczki na 2024 r. 
 

Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Grzędzińska – przedstawiła główne propozycje zmian w budżecie 
gminy, tj. w planie dochodów zwiększa się o łączną wartość 32.950 zł, które dotyczą przede wszystkim 
dochodów ze sprzedaży wyeksploatowanego autobusu, dochody z tytułu refundacji wynagrodzeń  
z Urzędów Pracy dotyczących pracowników publicznych oraz zwiększenie wpływów z odsetek od 
nieterminowych wpłat opłaty zagospodarowania odpadami. W planie wydatków wprowadza się kwotę 
dotacji dla Gminy Białowieża 250.000 zł oraz wprowadzenia kwot wydatków czterech nowych zadań 
inwestycyjnych, które dotyczą: budowy sieci wodociągowej i kanalizacyjnej w miejscowości Małe 
Raczki, przebudowy drogi gminnej w miejscowości Podwysokie oraz zakup urządzeń rekreacyjnych 
pod most kolejowy w Raczkach. Dodatkowo zwiększa się wydatki na wynagrodzenia w Szkole 
Podstawowej, w związku ze zmianami organizacyjnymi od miesiąca września o kwotę 56.755 zł. 
Zwiększa się plan zakupu materiałów również dla szkoły na wydatki dotyczące modernizacji klas 
zerowych oraz zwiększa się dotację dla GOK o 30.000 zł. Te zwiększone wydatki zostaną sfinansowane 
z wolnych środków, które pochodzą z rozliczenia poprzedniego roku. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Ewa Bujno – poinformowała, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Jarosław Szyłak – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
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Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski poddał pod głosowanie projekt uchwały. Za przyjęciem 
uchwały głosowało 15 radnych, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  
Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
Rada Gminy jednogłośnie podjęła UCHWAŁĘ Nr III/27/24 w sprawie zmian w budżecie Gminy 
Raczki na 2024 r. – stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 
 

Pkt 8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Raczki na lata 2024– 2027. 
 

Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Grzędzińska – wyjaśniła, że aktualizacja wieloletniej prognozy 
finansowej dotyczy tylko tego roku w związku ze zmianą dochodów i wydatków. W związku z tym, iż 
dochody wzrosły o niższą kwotę niż wydatki, jest konieczność uruchomienia nadwyżki budżetowej  
z poprzednich lat, jest to kwota 825.540 zł, którą wprowadza się do planu przychodów i w związku z 
tym też jest konieczność właśnie aktualizacji wieloletniej prognozy finansowej, gdy dokonuje się zmian 
tej wartości. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Ewa Bujno – poinformowała, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Jarosław Szyłak – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski poddał pod głosowanie projekt uchwały. Za przyjęciem 
uchwały głosowało 15 radnych, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  
Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
Rada Gminy jednogłośnie podjęła UCHWAŁĘ Nr III/28/24 w sprawie zmiany Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Gminy Raczki na lata 2024– 2027 – stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 
 

Pkt 9. Przedstawienie założeń do projektu budżetu i kierunków polityki społeczno-gospodarczej 
na 2025 rok. 
 

Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Grzędzińska – poinformowała, że do końca sierpnia każdego roku 
budżetowego Wójt jest zobowiązany, aby podjąć takie zarządzanie, w którym przedstawia założenia do 
projektu budżetu. Wiadomo, że przedstawione kwoty nie są tak, jakby ostatecznymi kwotami, które 
zostaną w projekcie budżetu ujęte, ponieważ na przestrzeni tych dwóch miesięcy, które dzielą nas do 
podjęcia tego projektu budżetu może coś się zmienić, ale wskazane są takie główne wartości, które 
powinny się w tym budżecie znaleźć. Wskazane zostało w tym zarządzeniu 8 głównych zadań 
inwestycyjnych, które będą realizowane w kolejnym roku budżetowym w tym 5 zadań to zadania, które 
są kontynuowane od 2023 r. bądź od 2024 r., tj.: budowa drogi w miejscowości Koniecbór wraz  
z budową mostu, rozwój gospodarki wodno-ściekowej, modernizacja budynku Szkoły Podstawowej  
w Raczkach, modernizacja infrastruktury wodociągowej oraz budowa fontanny. Nowymi zadaniami, 
które znajdą się najprawdopodobniej po uzyskaniu dofinansowania ze środków zewnętrznych  
w budżecie na kolejny rok, to: przebudowa drogi gminnej w miejscowości Wronowo oraz rozbudowa  
z przebudową drogi gminnej Rabalina-Podwysokie. 
Ponadto zaplanowano przeznaczenie kwoty 300 tysięcy z budżetu gminy na wykonanie dokumentacji 
projektowych na potrzeby realizacji inwestycji w latach kolejnych, gdyż, gdy zostaną ogłoszone 
konkursy, z których możliwe będzie pozyskanie jakiś dofinansowań. To Gmina będzie bez zbędnej 
zwłoki o nie aplikować. Generalnie, z reguły jest to krótki czas, aby złożyć wniosek o aplikację na te 
środki, więc wykonanie takiej dokumentacji jest niezbędne.  
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Pkt 10. Odpowiedzi na zapytania Sołtysów, wolne wnioski Radnych, oświadczenia. 
 

Sołtys Pani Ewa Bokuniewicz – zwróciła się z pytaniem do Pana ze Spółki Wodnej odnośnie 
czyszczenia i tak, jakby pomocy w kontaktach z Wodami Polskimi, bo w Bolestach, na obszarze Bolesty 
- Nieszki jest kanał Ryniowski i od kilku lat naprawdę, bezskutecznie sami monitujemy Wód Polskich  
o czyszczenie tego kanału. Również wniosła zapytanie, kiedy będą czyszczone przez Spółkę Wodną 
rowy melioracyjne, które na naszym obszarze były dawno czyszczone. Stwierdziła, że pomimo tych 
susz i tak na wiosnę praktycznie cały czas mają pozalewane łąki, giną trawy i nikt nam odszkodowania  
z tego tytułu nie będzie wypłacał, bo Ochrona Środowiska nie chce już z tego tytułu wypłacać.  
 

Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji Pan Mariusz Zalewski – wniósł, że na 
wniosek tutaj między innymi radnego i Pana Sołtysa Wojciecha Żukowskiego pisaliśmy do Wód 
Polskich, szczególnie o rzekę Głęboką. Otrzymaliśmy 2 dni temu odpowiedź, że ona jest ujęta do 
czyszczenia, więc w tej chwili ogłoszony jest długi przetarg na wyłonienie wykonawcy, który by to 
wykonał, ale do pierwszego przetargu nikt nie przystąpił. Najprawdopodobniej problemem jest to, że nie 
mogą znaleźć wykonawcy. Odpisali nam, że jeżeli tu ktoś przystąpi i zawrze umowę, to jeszcze w tym 
roku to wykonają. Natomiast to jest uzależnione tylko i wyłącznie od tego, czy uda im się rozstrzygnąć 
przetarg. 
 

Delegat Podlaskiej Izby Rolniczej/ Prezes Spółki Wodnej w Raczkach Pan Mariusz Putra – 
odpowiedział, że prace przebiegają według przyjętego planu odmulania. Obecnie prace mają być 
prowadzone na Wierciochach, Bolestach. 
 

Sołtys Pani Ewa Bokuniewicz – wniosła, że dobrze byłoby przed rozpoczęciem tych prac poinformować 
Sołtysów, mieszkańców, aby mogli być na to przygotowani, bo niektórzy nie chcą mieć tego mułu na 
polach, bo to potem leży na łąkach. Gdyż nie we wszystkich miejscach jest możliwość kładzenia tego na 
skarpie. 
 

Delegat Podlaskiej Izby Rolniczej/ Prezes Spółki Wodnej w Raczkach Pan Mariusz Putra – stwierdził, 
że jak Pan Jacek Wysocki odmula to on kładzie ten muł na bok, na skarpie rowu zostawia a nie wywala. 
Wniósł, że przed rozpoczęciem tych prac będzie wystosowana do sołtysa, mieszkańców danej wsi 
informacja. 
 

Sołtys Pani Aneta Strękowska – wniosła zapytanie od mieszkańców odnośnie śmieci bio, tych dużych, 
gdzie mają je składować. Co ma zrobić mieszkaniec, który kupił tutaj dom, a teren działki jest bardzo 
zarośnięty, i gdzie, gdzie po wycięciu tych zarośli może to wywieźć? 
 

Zastępca Wójta Gminy Pan Andrzej Wojnowski – poinformował, że Gmina nie ma możliwości 
przyjęcia takich odpadów. Prowadzone są prace nad rozwiązaniem problemu traw koszonych. Kiedyś 
było prościej, bo były piece, w których można było palić takim drzewem. 
 

Sołtys Pani Aneta Strękowska – stwierdziła, że teraz nie można nawet palić tego na podwórku. Wniosła, 
że w Suwałkach każdy mieszkaniec może przywieźć każdą ilość gałęzi, krzaków bez żadnego 
problemu.  
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski – stwierdził, że są firmy, które wykonają takie 
czyszczenie, rąbkują te drewno i mogą to przekazać gdzieś na ciepłownię, czy na jakieś inne rzeczy. 
Prywatną działką Urząd Gminy nie może się zajmować. Jeżeli ktoś kupił działkę zarośniętą drzewami  
i chce je wykarczować, to jest firma, która to mu zrobi, wyczyści do zera, a nie będziemy wszyscy 
ponosić kosztów sprzątania czyjejś procesji. 
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Sołtys Pani Aneta Strękowska – zapytała, co mieszkańcy mają robić z gałęziami przyciętych drzewek, 
czy to ozdobnych, czy owocowych? Tego się nie da wyrzucić do małych worków. 
 

Zastępca Wójta Gminy Pan Andrzej Wojnowski – poinformował, że pracujemy nad rozwiązaniem tego 
problemu i troszkę trzeba dać nam czasu, gdyż musimy przetestować pewne pomysły i dopóki nie 
sprawdzimy, czy to zadziała nie będziemy się nimi chwalili. Wniósł, że po sesji z sołtysami 
porozmawiamy o śmieciach, jakie to są koszty, bo naprawdę musimy coś z tym zrobić, bo ludzie nie 
mogą ponosić kosztów ze względu na to, że ktoś ma swoje jakieś widzimisię. 
Uważa, że jeżeli są do wycięcia drzewa i nie może tego spalić, to szuka firmy, która się tym zajmie. My, 
jako Gmina nie będziemy wszystkiego robić za ludzi, że wasza to sprawa i wszystko. Stoi drzewo, 
znajdź sobie firmę, która zetnie czy wrzuci w rębak, czy ona sprzeda, czy ona spali, czy coś. 
Wniósł, że na PSZOK trafia bardzo dużo gruzu i my, jako mieszkańcy płacący za śmieci nie będziemy 
sponsorować firm budowlanych. Mamy określone limity, firmy bardzo dobrze znają, mają numery 
telefonów firm, które mają swoje kontenery na gruz, zamawiają, właściciel płaci te 1.500 zł za kontener  
i sprawa jest załatwiona, nie jest to robione przez PSZOK i po tym my wszyscy musimy dorzucić te 2 zł 
czy 3 zł do śmieci, bo przekraczamy limity. 
 

Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji Pan Mariusz Zalewski – wyjaśnił, że  
bio-odpady, powstają z odpadów, które powstają w gospodarstwach, bo nie wszyscy może to rozumieją. 
Bio-odpady to są surowe odpady roślinne, np. obierki z warzyw i owoców powstające  
w gospodarstwach domowych, trawa, liście, rozdrobnione gałęzie o maksymalnej długości do 30 cm i to 
są bio-odpady, które powstają w gospodarstwach, jako odpady komunalne, które w ramach opłaty 
można w workach wystawić i są podbierane sprzed domu. Natomiast tak, jak tutaj Zastępca Wójta 
wspomniał ścięte drzewo nie jest bio-odpadem. 
 

Zastępca Wójta Gminy Pan Andrzej Wojnowski – wniósł, że zostały przygotowane ulotki o tym jak 
segregujemy śmieci, które to wyłożone są tutaj na stoliku. Musimy z tym ruszyć w szybkim tempie 
rozpropagować właściwą segregację, bo zmuszeni jesteśmy podnieść cenę za śmieci dla ludzi za 
niewłaściwe ich segregowanie. 
 

Sołtys Pani Aneta Strękowska – wniosła o zamontowanie lampy na ulicy Spokojnej, tam tych starych 
zabudowaniach jest po prostu bardzo, bardzo ciemno. Idzie jesień, idzie zima i kolejne ciemne 
wieczory, będą wycieczki do Biedronki i jest po prostu tam niebezpiecznie.  
 

Zastępca Wójta Gminy Pan Andrzej Wojnowski – zapewnił, że sprawą się zajmie i co da się zrobić. 
 

Sołtys Pan Stefan Czarniecki - podziękował dla Kierownika Pana Marcina Świeżyńskiego za bardzo 
dobrą współpracę. Nie ważne czy jest to sobota, niedziela, czy święto odbiera telefon i jest usuwana 
awaria.  
Podziękował za pomalowanie nie tylko we wsi Podwysokie wiat przystankowych, ale również w innych 
miejscowościach. Poruszył problem z wywieszanymi reklamami, ogłoszeniami na tych wiatach, które 
później nieładnie wyglądają. 
 

Zastępca Wójta Gminy Pan Andrzej Wojnowski – stwierdził, że należy zrywać takie ulotki, które nie są 
jakimiś ważnymi ogłoszeniami, ponieważ te wiaty nie są jakimś śmietnikiem reklamowym. 
 

Mieszkanka Raczek – zapytała, co z budową głównej sieci wodno-kanalizacyjnej na ulicy Cmentarnej, 
której sprawa miała być poruszona na dzisiejszej sesji? 
 

Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji Pan Mariusz Zalewski – wyjaśnił, że w dzisiaj 
podjętej uchwale budżetowej środki zostały zabezpieczone na realizację tego zadania, więc w dalszej 



9 

kolejności przejdziemy do ogłaszania przetargu i jeżeli znajdzie się wykonawca, który w tych środkach 
wykona to zadanie, to będzie zrobione. 
 

Mieszkanka wsi Bakaniuk Pani Sylwia Wojda przedstawicielka i założycielka Stowarzyszenia LUWIA 
– wyjaśniła, że od jakiegoś czasu współpracuje z Gminą Raczki i robi warsztaty, np. szycia legowisk dla 
zwierząt ze schroniska, czyli to są takie działania dotyczące pobudzenia, czy zwiększenia świadomości 
społeczności tutaj naszej lokalnej na rzecz zwierząt. W tym roku Stowarzyszenie wzięło udział w takiej 
ogólnopolskiej inicjatywie "Masz Głos" i otrzymało dofinansowanie, i wsparcie merytoryczne projektu, 
pomysłu tj. "Ciepła Buda dla Twojego Psa". Wyjaśniła, że chcą zrobić taką akcję właśnie na terenie 
Gminy Raczki, bo jest to właśnie projekt sfinansowany w ramach akcji "Masz Głos", ale akcja 
dotyczyłaby poruszenia społeczności właśnie wiejskiej w Gminie Raczki i wychodzi z taką prośbą, aby 
chętni sołtysi rozdać mieszkańcom wsi przygotowane plakaty z informacja o takiej akcji 
stowarzyszenia. 
Chodzi o to, że chcemy zrobić warsztaty z budowy bud dla psów najbardziej potrzebujących. Zgłaszanie 
takich psów w potrzebie odbywałoby się telefonicznie, na podany numer telefonu, który jest na 
plakacie. 
Generalnie chodzi o to, że sytuacja psa podwórkowego na wsi nie jest dobra, tzw. pies łańcuchowy, 
który niekoniecznie ma zapewnione dobre warunki, ale może też wynikać to np. z faktu, że kogoś po 
prostu nie stać żeby kupić, czy wybudować budę ocieploną i na tyle bezpieczną dla psa, który nie 
zamarznie na zimę. My, jako stowarzyszenie, widzimy często psy, które zamiast budy np. mieszkają 
pod przewróconą taczką albo jakąś beczką. Uważa, że takie warunki poprzez swoją działalność mogą 
zmienić i w tym celu pozyskują środki. Stwierdziła, że Pan Wójt Gminy, również wesprze inicjatywę, 
więc część kupimy, część zrobimy w ramach warsztatu, który odbędzie się we wsi Bakaniuk  
19 października. Pozyskujemy sponsorów, więc wniosła apel o zaangażowanie się może w taką 
inicjatywę, że może warto by było zmienić wizytówkę troszkę polskiej wsi i żeby ten pies podwórkowy 
był wizytówką polskiego rolnika. Najistotniejszą przesłanką, intencją akcji jest nie osądzanie ludzi, 
opiekunów tych zwierząt, że w jakiś sposób źle traktują te zwierzęta, tylko danie takiego wyjścia, że 
możemy wytypować, można zgłosić takie psy na ten numer plany na plakacie, wtedy my wytypujemy 
ileś psów, na ile będziemy mieli tych bud kupionych, czy wybudowanych i po prostu wytypujemy 
właśnie te psy, które mają najciężej i po prostu dostarczymy, przekażemy fajne budy ocieplane dla 
gospodarzy. Niestety tutaj głównie chodzi o psy, bo koty często biegają sobie luzem i one sobie znajdą 
schronienie, a taki pies, który nie ma ciepłej budy, ma zagrożone warunki bytowania i zagrożone jest 
jego zdrowie oraz życie. 
Podkreśliła, że intencją jest wspomóc tych właścicieli, jeżeli ktoś faktycznie może nie ma pieniędzy,  
a możemy to sfinansować właśnie w ramach tego projektu. Są też ludzie, którzy chcą i mogą się 
zaangażować to możemy zrobić wspólnie, więc można taką sytuację poprawić. Intencją stowarzyszenia 
jest zwiększenie świadomości, że zwierzę jest podmiotem, a nie przedmiotem. Pies dba, podnosi swój 
głos, gdy ktoś przychodzi i wtedy widzimy, czy mamy gościa, czy może kogoś, kogo niekoniecznie 
chcemy na posesji, to, żeby uszanować taką istotę i zapewnić warunki takie bynajmniej godne i niech ta 
buda, chociaż będzie ciepła, żeby temu psu było lepiej. 
 

Pan Prezes Ochotniczej Straży Pożarnej w Raczkach koordynator gminny pomocy dla powodzian, także 
koordynator powiatowy z ramienia OSP Pan Andrzej Czuper – poinformował, że bezpośrednio wrócił 
ze spotkania z Suwałk, gdzie odbyła się telekonferencja z koordynatorem z Polanicy, z miejscowości 
koło Bystrzycy, Lądka Zdroju i on opowiadał, jaka jest tam sytuacja. Wszystkie tam miejscowości są 
zalane oprócz tej Bystrzycy, czy Lądka Zdroju, czy okolicznych miejscowości. Obecnie jest bardzo 
utrudniony dojazd do tych miejscowości, dary, paczki z Polski docierają do utworzonego takiego hub-u 
i stamtąd oni rozdzielają to dla strażaków, którzy ciężkim sprzętem dowożą do poszczególnych 
miejscowości. Możecie sobie Państwo wyobrazić tak, jak my idziemy do sklepu, kupujemy jakiejś 
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produkty spożywcze, przemysłowe, tam wszystkie sklepy są zalane, nic nie mogą kupić, bo wszystkie te 
produkty są nieprzydatne do spożycia, czy do użytkowania. Na dzień dzisiejszy, co jest najbardziej 
potrzebne: sprzęt do sprzątania, jakieś miotły, szufle, łopaty, środki chemiczne, żywność 
długoterminowa, konserwy, jakieś suche makarony i inne rzeczy. Wszystko jest potrzebne, nie ma 
łączności, powerbanki potrzebne są do ładowania komórek czy do radiotelefonów, itp. rzeczy. Punkt 
zbiórki rozpoczął od dzisiaj od 8:00 już zbiórkę, część już kartonów się zapełnia, także odzew jakiś jest, 
liczymy tutaj na pomoc ze strony sołectw od sołtysów, żeby to sprawnie przeprowadzili, żeby to jak 
najszybciej przeprowadzić, bo czas tu też gra dużą rolę. Tam dosłownie nie mają niczego, dosłownie 
liczą na każdą pomoc, na to, że stąd dojedzie jakaś z tego, co wcześniej wymienił. Poinformował, że, 
jako Ochotnicza Straż Pożarna otworzyliśmy konto na potrzeby powodzian, na które można wpłacać 
pieniążki. Chcemy za to, co wpłynie kupić osuszacze, bo też są bardzo potrzebne. Ludzie sprzątają 
swoje zabudowania, domy, zbijają tynk i potrzebny jest osuszacz, żeby dalej prowadzić jakieś remonty 
w tych pomieszczeniach, także tak to na dzisiejszy dzień wygląda. Wniósł, że będzie codziennie 
przedstawiany raport do Urzędu Gminy odnośnie tego, ile żeśmy zabrali i na stronach urzędu będzie tam 
umieszczana informacja, jak to przebiega. 
Na razie kończą zbiórkę w poniedziałek o godz. 18:00, potem w zależności od tego ile zostanie 
zebranych rzeczy postarają się o odpowiedni środek transportu, żeby to przewieźć. Nadmienił, że cały 
czas mają łączność z tym koordynatorem. On wskaże nam, bo to jest człowiek, który tam z całego 
środka tej tragedii, gdzie, co zawieźć, bo jest na bieżąco tam z komendantami Straży Pożarnej,  
z samorządowcami współpracuje także, który wie bardzo dużo, gdzie trzeba tej pomocy udzielić. 
 

Zastępca Wójta Gminy Pan Andrzej Wojnowski – poinformował, że Wójt zaproponował zbiórkę 
pomocową wraz ze Strażą Pożarną. Już jest ten punkt uruchomiony pod tą salą, w której obecnie 
obradujemy. Zbieramy pomoc rzeczową ze względu na to, że pieniądze nic tam nie dadzą, ponieważ 
musimy zawieść tam rzeczy, które już będą przydatne. Już ruszyła zbiórka, dzisiaj akurat był  
z Przewodniczącym i widział jak ona postępuje. Za zebrane pieniądze, kupowane są rzeczy potrzebne  
i tam zostaną dowiezione, ponieważ tam po prostu nie ma. Według ustaleń to we Wrocławiu nie można 
kupić butelki wody, trzeba szukać jej naprawdę, bo ludzie w panice wykupili to wszystko. Każda pomoc 
jest potrzebna i mile widziana, ale jeżeli każdy indywidualny człowiek ma przynieść tam zgrzewkę 
wody, to zrobi się mały chaos. Zaproponował, aby każde sołectwo zebrało jakąś, czy kwotę pieniężną, 
rzeczy, produkty, które byłoby można jednym transportem przywieźć tutaj do tego punktu, do Raczek, 
co usprawni zbiórkę. Wniósł, że pierwszy rzut pomocy chcą zrobić jak najszybciej i zobaczymy, ile 
zbierzemy pieniążków i co będzie najpotrzebniejsze. Nad tym wszystkim tu Pan Andrzej Czuper trzyma 
rękę na pulsie. Jeżeli otrzymamy monit, że na przykład szufle są potrzebne, to zostaną zakupione te 
szufle, czy szczotki, czy jakieś osuszacze, żeby te budynki jakoś przed zimą osuszyć, i zostaną 
dostarczone do ustalonego miejsca. Wniósł, że to nie będzie na pewno jednorazowa pomoc z naszej 
strony, że 23 września i koniec już zrobiliśmy swoje. To będzie miesiącami trzeba im pomagać, żeby, 
choć troszkę ci ludzie mogli uporać się ze skutkami powodzi. Przed zimą oczywiście będą potrzebne 
jakieś ciepłe ubrania, czy jakieś rzeczy, które pozwolą przetrwać te chłody. Także tutaj ruszyła zbiórka 
szybko. 
 

Radna Pani Ewa Bujno – zapytała, czy coś wiadomo w ramach przedsięwzięcia Rial Baltica? Czy coś 
się ruszyło już, czy mamy jakieś informacje, czy to utkwiło w martwym punkcie i nie wiemy nic? 
 

Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji Pan Mariusz Zalewski – wyjaśnił, że żadne 
oficjalne pismo do nas nie dotarło, więc ciężko powiedzieć jak postępują prace. Uważa, że jednak one 
troszkę spowolniły. Wciąż nie mamy nawet wizualizacji końcowego projektu, więc jak to miało iść do 
decyzji środowiskowej na przykład, a bez projektu, to się nie da. 
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Sołtys Pan Tomasz Dziekoński – zapytał, czy dla rolników z terenów zalanych będzie organizowana 
jakaś zbiórka, bo nie mają zboża, pasz dla zwierząt. 
 

Zastępca Wójta Gminy Pan Andrzej Wojnowski – wyjaśnił, że te duże zwierzęta też będą miały pomoc, 
bo my nawet zamieściliśmy informację na tym plakacie, sołtysi mają te informacje, ten komunikat, 
można wysłać, jako cech lub poprzez sms i inne powiadomienia do mieszkańców, żeby zbierać rzeczy 
takie potrzebne. 
 

Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji Pan Mariusz Zalewski – wniósł, że jako 
Gmina pewnie nie będziemy zbierać bel siana czy zboża, ponieważ to byłby kłopot, ale tutaj w tej 
kwestii działają Izby rolnicze, ale nie mamy oficjalnej informacji, więc też nie chcielibyśmy 
wprowadzić w błąd, że tak faktycznie będzie. 
 

Pkt 11. Zakończenie obrad. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski – stwierdził, że porządek sesji został wyczerpany  
i poinformował, że protokół z dzisiejszej sesji zostanie sporządzony i wyłożony do publicznego wglądu 
na 3 dni przed terminem kolejnej sesji w pokoju Nr 1 w Urzędzie Gminy Raczki oraz w Biuletynie 
Informacji Publicznej Gminy Raczki.  
Podziękował Radnym, Sołtysom, gościom i pracownikom Urzędu Gminy za udział w obradach Rady 
Gminy a Panu Wójtowi i Pani Sekretarz szybkiego powrotu do zdrowia. 
 

„Zamykam IV Sesję Rady Gminy Raczki”. 
 

Przewodniczący Rady 
 
Romuald Kwiatkowski 

Protokołowała 
 
Danuta Grabowska 


